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Daraban (ACUE): Avem o problema pe partea de finantare a Fondului de tranzitie

din care se fac platile pentru decontare

Avem o problema în modul în care  se asigura sursele financiare la Fondul de tranzitie din care se fac  platile pentru decontare si

cred ca, în acest moment, la cele doua  ministere, sunt undeva peste trei miliarde de lei de plata, a declarat,  luni, directorul executiv

a Federatiei Asociatiilor Companiilor de  Utilitati din Energie (ACUE), Dana Daraban, la cea de-a 6-a editie a  Forumului Energiei.

"Ştim ca, în 2024, se închide partea de procedura de alocare pe ambele  sectoare si gaze naturale si energie electrica. Ce se întâmpla cu

pretul  final? Pretul final ramâne plafonat pâna în martie 2025 pentru clientul  casnic si non-casnic. Acum avem urmatoarele teme: ce se

întâmpla în Q1  din 2025, în sensul în care aceasta Ordonanta lucreaza doar cu scenariul  scaderii pretului. Nu exista un scenariu 2, în cazul

în care pretul  creste. Noi lucram doar cu scenariu optimist, ca pretul scade. Eu mi-as  dori foarte mult daca scrie într-o Ordonanta a

Guvernului ca pretul  scade, sa scada, dar câteodata viata ne-a demonstrat contrariul. Deci  lucram doar cu acest scenariu si atunci în situatia

în care furnizorul  este obligat sa pastreze pretul de plafon la pretul final la consumator,  este decizia statului, dar atunci trebuie sa puna la

dispozitie  fondurile necesare. În continuare, avem o problema în modul în care se  asigura sursele financiare la Fondul de tranzitie din care

se fac  platile pentru decontare. As vrea sa corectez ceva, desi am mai  încercat: nu se deconteaza furnizorii, se plateste o obligatie pe care 

statul si-a facut-o catre clienti. Statul a promis  clientilor-consumatori din aceasta tara ca le asigura energia la un  anumit pret. A folosit

furnizorii ca sa-si îndeplineasca acest deziderat  si acum urmeaza ca statul, totusi, pâna la capatul drumului, sa  dovedeasca ca a fost serios si

ca-si îndeplineste toate obligatiile de  plata catre furnizori, iar iesirea din schema de plafonare si partea de  de competitie pe piata sa asigure

un joc corect pentru toti furnizorii",  a sustinut Daraban.

Reprezentanta ACUE a mentionat faptul ca proiectul de decontare a preturilor a fost "greoi si birocratic".

"Cred ca, în acest moment, la cele doua ministere, cumulat, sunt undeva  peste trei miliarde (de lei de plata, n.r.), dar ar fi interesant sa va 

uitati si pe structura, ca sa vedeti cât de greoi si birocratic a fost  totusi acest proiect. Uitati-va si o sa vedeti ca, inclusiv astazi, se 

deconteaza 2021-2022. Avem undeva în asteptare la Ministerul Energiei  cam trei milioane, pentru 2023 undeva la 2,2 miliarde, ceea ce ne

arata  ca grosul este în continuare. Facem platile pe 2023 si suntem suntem în  iunie 2024 si mai avem. Parca erau doua milioane si ceva

pentru 2024,  ceea ce arata ca se deconteaza putin pentru acest an, pentru ca începe  sa reflecte pretul de pe angro în pretul final", a spus sefa

asociatiei  de profil.

În ceea ce priveste a cincea perioada de reglementare a pietei energiei,  ce urmeaza sa demareze în anul 2025, specialista în energie a

subliniat  ca trebuie sa asigure strategia de dezvoltare a retelelor de investitii  în retele.

"Eu cred ca ar trebui sa tratam cu seriozitate (Strategia Energetica  Nationala, n.r.), sa ne uitam pe acest document si sa dam sa asiguram un 

punct de vedere din partea tuturor partilor interesate. Aceasta  strategie trebuie sa se regaseasca niste planuri de actiune pentru ca  altfel va fi

un document care va ramâne acolo. Daca noi nu ducem aceste  strategii în planuri de actiune, vom sfârsi si la anul, si peste doi ani  spunând

ca România va fi un hub energetic. Asa, cum va fi ? De 10 ani,  în România "va fi un hub energetic". Nu ai cum sa duci aceste deziderate  la

îndeplinire daca nu faci toate lucrurile pe care le presupune. Un  hub energetic presupune infrastructura si tranzactii, o activitate de  trading

în primul rând extraordinar de bogata. Trebuie sa se vânda  foarte mult ca sa fii hub energetic. Noi am avut o problema cu  activitatea de

trading anul trecut, nespunând ca poate anumite zone nu  au fost de corectat, dar noi ne aventuram, taiem, scoatem afara, mai  bagam înapoi

în camera, tot asa. Tot timpul, dintr-o extrema în alta. Ma  astept ca perioada de reglementare a 5-a sa reprezinte într-adevar un  cadru care

sa asigure strategia de dezvoltare a retelelor de investitii  în retele, pentru ca va fi piatra de temelie pentru 2030. Fara o  situatie buna în

2030, România mai pierde o sansa", a afirmat Daraban.
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